

# Building, Dwelling, Thinking

A Lecture Series on Architecture and Philosophy

Organized by Klaus Benesch (LMU/ENS) and François Specq (ENS/IHRIM)

Time: Fall/Spring 2023-24

Place: 15 parvis René-Descartes

“Knowledge, ethics, and aesthetics,” Le Corbusier writes in *La Ville radieuse* (1933), “all are one, expressed in architecture.” In this sense, architecture is always more than merely the construction of an apartment building, a bridge, or even an entire new city. How we build, how we design, and how we dwell in our buildings is infinitely intertwined with our way of life, our ethics, our cultural and social preferences. Architecture gives shape to and, simultaneously, expresses the human need to be grounded, to belong, but also to design, to alter and change the natural environment. Heidegger thus called architecture an act of *presencing* of the close connection of humans and spaces. What’s more, architecture often provided the ideational framework for philosophers and thinkers, and its metaphors—especially, the metaphor of *building* itself—has impacted the way in which we all of try to make sense of the world.

The speaker series presents five lectures by cultural critics, historians, philosophers, and architects who address the manifold connections between building, dwelling, and thinking in light of their own research and expertise.

Lectures will be held at the ENS de Lyon, site: René Descartes, at 5 pm.

Speakers:

Hanjo Berressem (Colorado Springs): <b>[October 17th, 2023]</b>	Concrete Ecology. Brutalist Architecture with Felix Guattari
Mickaël Labbé (USIAS Strasbourg): <b>[December 5th, 2023]</b>	Habitabilités: éléments sur les racines philosophiques d’un concept
Céline Bonicco-Donato (ENSA Grenoble): <b>[January 9th, 2024]</b>	L’architecture de Frank Lloyd Wright au prisme du transcendantalisme
Miles Orvell (Temple University): <b>[February 13th, 2024]</b>	Empire of Ruins: Architecture and the Spec- tacle of Destruction
Klaus Benesch (LMU Munich/ENS): <b>[March 5th, 2024]</b>	Architecture and/as Hospitality

# Construire, Habiter, Penser

Une série de conférences sur l'architecture et la philosophie

Organisé par Klaus Benesch (LMU Munich/ENS) et François Specq (ENS/IHRIM)

Période: Automne/printemps 2023-24

Lieu: 15 parvis René-Descartes

Connaissance, éthique et esthétique, écrit Le Corbusier dans "La Ville radieuse" (1933), ne font qu'un, exprimé dans l'architecture. En ce sens, l'architecture est toujours plus que la simple construction d'un immeuble d'habitation, d'un pont ou même d'une ville nouvelle. La façon dont nous construisons, dont nous concevons et dont nous habitons nos bâtiments est infiniment liée à notre mode de vie, à notre éthique, à nos préférences culturelles et sociales. L'architecture donne forme et, simultanément, exprime le besoin humain d'être enraciné, d'appartenir, mais aussi de concevoir, de modifier et de changer l'environnement naturel. Heidegger a ainsi qualifié l'architecture d'acte de présentation du lien étroit entre l'homme et l'espace. En outre, l'architecture a souvent servi de cadre idéologique aux philosophes et aux penseurs, et ses métaphores - en particulier la métaphore de la construction elle-même - ont eu un impact sur la manière dont nous essayons tous de donner un sens au monde.

Le cycle de conférences présente cinq conférences données par des critiques culturels, des historiens, des philosophes et des architectes qui abordent les multiples liens entre la construction, l'habitation et la pensée à la lumière de leurs propres recherches et de leur expertise.

Les conférences se tiendront à l'ENS de Lyon, sur le site: René Descartes, à 17h

Intervenants:

Hanjo Berressem (Colorado Springs):

**[Octobre 17, 2023]**

Concrete Ecology. Brutalist Architecture  
with Felix Guattari

Mickaël Labbé (USIAS Strasbourg):

**[Décembre 5, 2023]**

Habitabilités: éléments sur les racines  
philosophiques d'un concept

Céline Bonicco-Donato (ENSA Grenoble):

**[Janvier 9, 2024]**

L'architecture de Frank Lloyd Wright au  
prisme du transcendantalisme

Miles Orvell (Temple University):

**[Février 13, 2024]**

Empire of Ruins: Architecture and the Spec-  
tacle of Destruction

Klaus Benesch (LMU Munich/ENS):

**[Mars 5, 2024]**

Architecture and/as Hospitality